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Abstract



          
Background and aim Colorectal cancer (CRC) screening can effectively reduce cancer-associated mortality. In Germany, individuals over the age of 50 or 55 have access to CRC screening services. However, utilization rates are persistently low, particular in the male population. This observational study investigates the effect of standard versus gender-specific invitation letters on utilization of CRC screening services.



          
Methods We analyzed utilization rates of individuals who were insured by a large health insurance fund in Bavaria, Germany. Persons who became eligible for CRC screening received a standard (2013–2014) or a gender-specific invitation letter (2015–2016). We compared utilization rates within 6 months after receipt of the invitation letter using billing codes of the health insurance fund.



          
Results Invitation letters were sent to 49 535 individuals, of which 48.8 % were gender-specific. The overall utilization rate did not differ between recipients of the standard versus gender-specific invitation letter (11.6 % vs 11.1 %; RR: 0.97 [0.92–1.02], p = 0.19). However, uptake of screening colonoscopy was significantly higher among recipients of gender-specific invitations (2.9 % vs 3.5 %; RR: 1.21 [1.04–1.39], p = 0.01), whereas utilization of fecal occult blood tests declined (10.4 % vs 9.7 %; RR: 0.93 [0.88–0.99], p = 0.016).



          
Conclusions Gender-specific design of invitation letters can modify the patients’ preference for specific CRC screening services and increase the acceptance of screening colonoscopy.

      

[bookmark: N10C4D]
Zusammenfassung



          
Hintergrund und Zielsetzung Darmkrebsvorsorgeuntersuchungen können die Krebs-assoziierte Mortalität wirksam reduzieren. In Deutschland haben Personen über 50 bzw. 55 Jahren Zugang zu spezifischen Vorsorgeuntersuchungen. Die Teilnahmerate am Darmkrebsvorsorgeprogramm ist jedoch persistierend niedrig, insbesondere in der männlichen Bevölkerung. Diese Beobachtungsstudie vergleicht den Einfluss von einfachen mit geschlechtsspezifischen Einladungsschreiben auf die Inanspruchnahme von Darmkrebsvorsorgeuntersuchungen.



          
Methodik Die Teilnahmerate am Darmkrebsvorsorgeprogramm wurde in einer Kohorte von Personen, die durch eine große, gesetzliche Krankenkasse in Bayern versichert sind, untersucht. Alle Personen, die während des Beobachtungszeitraums das 50. bzw. 55. Lebensjahr erreicht haben, erhielten entweder ein einfaches (2013–2014) oder geschlechtsspezifisches Einladungsschreiben (2015–2016). Die Inanspruchnahme von Vorsorgeuntersuchungen innerhalb von 6 Monaten nach Erhalt des Einladungsschreibens wurde verglichen.



          
Ergebnisse Es haben insgesamt 49 535 Personen ein Einladungsschreiben erhalten. Davon waren 48,8 % geschlechtsspezifische Einladungsschreiben. Die Teilnahmerate unterschied sich nicht zwischen Empfängern eines einfachen oder geschlechtsspezifischen Einladungsschreibens (11,6 % vs 11,1 %; RR 0,97 [0,92–1,02], p = 0,19). Die Inanspruchnahme von Vorsorgekoloskopien war jedoch signifikant höher bei Personen, die ein geschlechtsspezifisches Einladungsschreiben erhielten (2,9 % vs 3,5 %; RR 1,21 [1,04–1,39], p = 0,01). Hingegen war die Nutzung von Tests für okkultes Blut im Stuhl in der gleichen Gruppe geringer (10,4 % vs 9,7 %; RR 0,93 [0,88–0,99], p = 0,016).



          
Schlussfolgerung Geschlechtsspezifische Einladungsschreiben können die Präferenz von Patienten für spezifische Vorsorgeuntersuchungen verändern und die Inanspruchnahme von Vorsorgekoloskopien erhöhen.

      



[bookmark: N10C6C]
Key words

colorectal cancer - 
gender medicine - 
colorectal cancer screening - 
colonoscopy - 
faecal occult blood test
      



[bookmark: N10C82]
Schlüsselwörter

Kolorektales Karzinom - 
Gendermedizin - 
Darmkrebsscreening - 
Koloskopie - 
Stuhlbluttest
      



      
[bookmark: N1123F]
Supplement

      
	
Supplementary Material



    







 

[bookmark: ]

[bookmark: N11256]
	
References


	
[bookmark: JR018-1]1 

            Torre LA, 
          

            Bray F, 
          

            Siegel RL. 
          
        et al. Global cancer statistics, 2012. CA Cancer J Clin 2015; 65: 87-108 





CrossrefPubMedGoogle Scholar





	
[bookmark: JR018-2]2 

            Shaukat A, 
          

            Mongin SJ, 
          

            Geisser MS. 
          
        et al. Long-term mortality after screening for colorectal cancer. N Engl J Med 2013; 369: 1106-1114 





CrossrefPubMedGoogle Scholar





	
[bookmark: JR018-3]3 

            Lieberman DA, 
          

            Weiss DG, 
          

            Bond JH. 
          
        et al. Use of colonoscopy to screen asymptomatic adults for colorectal cancer. N Engl J Med 2000; 343: 162-168 





CrossrefPubMedGoogle Scholar





	
[bookmark: JR018-4]4 

            Haug U, 
          

            Hundt S, 
          

            Brenner H. 
          
        Quantitative immunochemical fecal occult blood testing for colorectal adenoma detection: evaluation in the target population of screening and comparison with qualitative tests. Am J Gastroenterol 2010; 105: 682-690 





CrossrefPubMedGoogle Scholar





	
[bookmark: JR018-5]5 

            Mandel JS, 
          

            Church TR, 
          

            Bond JH. 
          
        et al. The effect of fecal occult-blood screening on the incidence of colorectal cancer. N Engl J Med 2000; 343: 1603-1607 





CrossrefPubMedGoogle Scholar





	
[bookmark: JR018-6]6 

            Zauber AG, 
          

            Winawer SJ, 
          

            O’Brien MJ. 
          
        et al. Colonoscopic polypectomy and long-term prevention of colorectal-cancer deaths. N Engl J Med 2012; 366: 687-696 





CrossrefPubMedGoogle Scholar





	
[bookmark: JR018-7]7 

            von Karsa L, 
          

            Patnick J, 
          

            Segnan N. 
          
        
          European Colorectal Cancer Screening Guidelines Working Group. 
        et al. European guidelines for quality assurance in colorectal cancer screening and diagnosis: overview and introduction to the full supplement publication. Endoscopy 2013; 45: 51-59 





Article in Thieme ConnectPubMedGoogle Scholar





	
[bookmark: JR018-8]8 

            Schreuders EH, 
          

            Ruco A, 
          

            Rabeneck L. 
          
        et al. Colorectal cancer screening: a global overview of existing programmes. Gut 2015; 64: 1637-1649 





CrossrefPubMedGoogle Scholar





	
[bookmark: JR018-9]9 

            Pox CP, 
          

            Altenhofen L, 
          

            Brenner H. 
          
        et al. Efficacy of a nationwide screening colonoscopy program for colorectal cancer. Gastroenterology 2012; 142: 1460-1467 





CrossrefPubMedGoogle Scholar





	
[bookmark: JR018-10]10 

            Brenner H, 
          

            Schrotz-King P, 
          

            Holleczek B. 
          
        et al. Declining bowel dancer incidence and mortality in Germany. Dtsch Ärzteblatt Int 2016; 113: 101-106 
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